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ÚVODNÍK 

Konec, a pUece nový začátek 

Listopad, do nEhoţ právE vstupujeme, je pUedznamenán blíţícím se koncem 
církevního roku s pUipomínkou naší smrtelnosti a Boţího soudu nad svEtem. 
V této dobE také vzpomínáme víc neţ jindy na naše blízké, kteUí uţ mezi námi 
nejsou, i kdyţ Památku zesnulých jako svátek nesvEtíme. Je to čas otázek, na 
které nenalézáme snadné odpovEdi. Vyznáváme, ţe vEUíme v tEla z mrtvých 
vzkUíšení a ţivot vEčný, ale pUesahuje to naši zkušenost, která na tomto svEtE 
končí smrtí. Slovy Jana Zahradníčka „…smrt, to je skok, tygUí skok víry pUes 
propast nejistoty a rozkladu“. To, co je za touto propastí, je tajemství, Boţí 
dEj, který nemá být pUedmEtem našeho zkoumání. „Moţná ţe tehdy, kdyţ 
pUijde Ueč na 'poslední vEci človEka', bychom mEli zmlknout… NepUísluší nám 
'vEdEt', nýbrţ čekat. Aţ kdyţ opravdu zmlkneme, m]ţeme znovu uslyšet hlas, 
který nám Uíká: Nebojte se. Já jsem zvítEzil nad svEtem. Já jsem vzkUíšení a 
ţivot. Já jsem s vámi po všechny dny.“ (Tomáš Halík: Noc zpovEdníka) 

V katolické církvi je poslední nedEle církevního roku svátkem, který byl 
ustanoven teprve v roce 1ř25 a má krásný název – „Slavnost Jeţíše Krista 
Krále“. V tom je naše nadEje: máme nad sebou Krále, který pUemohl smrt, 
abychom se jí nemuseli bát. To bychom si mEli pUipomínat ve chvílích 
zármutku, strachu z bolesti, utrpení a nicoty, který občas pUepadá kaţdého, 
kdo pUemýšlí o smyslu toho, čím v ţivotE prochází, o smyslu svého snaţení a 
o vlastní nedostatečnosti, kdo nechce sv]j ţivot zredukovat na pouhé 
pUeţívání a ubavit se k smrti.  

Za koncem církevního roku je však začátek roku dalšího – poslední 
listopadová nedEle je první nedElí adventní, začátkem doby pUíprav na oslavu 
pUíchodu Pána Jeţíše na tento svEt, ale i očekávání na jeho druhý pUíchod na 
konci čas]. Vracíme se tedy obloukem k poselství pUedposlední listopadové 
nedEle.  

Toto zamyšlení skončím nEkolika citáty z adventních kázání Svatopluka 
Karáska, které nás uvedou do adventního času. „Advent nás vybízí 
k pUekonání vší skepse, všeho znechucení, onoho @ábelského pocitu, ţe ze 
situace, do které se človEk dostal, není východiska, ţe vše je zpečetEno, ţe 
vše z]stává a točí se v kruhu. Advent, to znamená, ţe ten, který jiţ jednou 
pUišel a svEt ho nepUijal, pUichází opEt a je ve svém Duchu pUítomen i v naší 
pUítomnosti, je zde, aby pro tebe a pro mne promEnil beznadEj v nadEji. 
Moţnost spásy a vykoupení není v moţnostech lidského rozumu či umu. To 
záchranné je v dEjinách skryté a pUichází odjinud. PUichází s Pánem času. 
Království pokoje, jeţ buduje a uvádí, není onen svEt, to není ţádný jiný svEt 
– to je tento svEt, promEnEný Boţí spravedlností a láskou. Advent od nás 
očekává úsilí a touhu po svEtle. Slavit advent znamená touţit, čekat či 
očekávat, vyhlíţet, vycházet ze sebe, otevUít se a vystrojit, sundat petlici ze 
zavUených vrat, očekávat velké navštívení.“ 

Hana DvoUáková 
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BYLO 

Deset let zájezd] senior] 

Začalo to v záUí 1řřř zájezdem do Krabčic pod Típem. Od té doby organizoval 
odbor kUes[anské sluţby pUi II. brnEnském sboru dvakrát do roka, vţdy na 
jaUe a na podzim, autokarové zájezdy pro seniory brnEnských sbor]. Zájezdy 
to byly jednodenní, proto smEUovaly pUeváţnE na Moravu nebo do blízkých, 
časovE dostupnEjších oblastí východních Čech. Nešlo pUi nich jen o poznávání 
kulturních a pUírodních zajímavostí, ale také o návštEvy evangelických sbor], 
kde se pUi kávE a čaji účastníci seznamovali se ţivotem sboru a jeho historií. 

A které sbory jsme navštívili? Po prvním zájezdu to byly TUebíč, Vanovice, 
Rovečné, Telecí, Polička, Jimramov, TUebechovice pod Orebem, Krouna, 
DaOkovice, Olešnice na MoravE, Velká Lhota u Dačic, Nové MEsto na MoravE, 
Vsetín, Proseč, Sázava, Klobouky u Brna, Lanškroun, Boskovice, Uherské 
HradištE, Humpolec, Chrudim, Nikolčice a Valašské MeziUíčí. Prohlédli jsme si 
také jedny z nejstarších modliteben v DaOkovicích, v Kunvaldu, v Humpolci a 
ve Velké LhotE na Valašsku. Zavítali jsme do sociálních zaUízení naší církve 
v Krabčicích, v MysliboUicích, v SobotínE a ve Valašském MeziUíčí. Zastavili 
jsme se v keramičce v KunštátE, v modrotiskové dílnE v Olešnici, nevynechali 
jsme ani kláštery v SázavE, v Nové Tíši, v RajhradE a v Dolních Kounicích, 
ţidovské mEsto a hUbitov v TUebíči a Boskovicích, románský kostel 
v Teznovicích u Ivančic, zámky v Častolovicích, v Kostelci nad Orlicí, v Nových 
Hradech u Litomyšle, v Polné, v Moravském KrumlovE, v Moravské TUebové, 
v Boskovicích a v Ţidlochovicích. VidEli jsme opevnEné kostely ve Velké Bíteši 
a v KurdEjovE, prohlédli si barokní hUbitov ve StUílkách, dílnu slovácké 
keramiky v Tupesích a románský kostel s nedalekým archeoskanzenem 
v Modré pod Buchlovskými horami, Velké Karlovice a Pustevny v Beskydech, 
láznE Teplice nad Bečvou, R]ţový palouček u Litomyšle, poutní místa Kostelní 
VydUí u Dačic a Luţe u Chrudimi, hUebčín ve SlatiOanech, a jeli jsme 
historickým vláčkem podél Sázavy. PUi zpEtném ohlédnutí je moţno 
konstatovat, ţe jsme vidEli hodnE krásných míst naší republiky a také se 
seznamovali s ţivotem jiných evangelických sbor].  

Radek Marek 

 

Ekumenické setkání s objevy 

JistE uţ déle neţ p]l století se v BrnE pravidelnE scházejí kazatelé a kazatelky 
brnEnského seniorátu – pUibliţnE devEtkrát ročnE tu pro nE vedení seniorátu 
uspoUádá pracovní konferenci. Poprvé od r. 17Ř1 se však na konci záUí v BrnE 
setkali rovnEţ kazatelé z nejbliţšího velkého mEsta. Byli to faráUi a faráUky z 
evangelické superintendence a.v. ve Vídni. V BrnE si uspoUádali výjezdní 
zasedání. 

Budou to bezmála dvE desetiletí, co mezi obEma mEsty pUestala fungovat 
ţelezná opona. Stojí tudíţ za pozornost, ţe z 30 účastník] setkání byli v BrnE 
uţ nEkdy dUíve dva (slovy: dva). Pro velikou vEtšinu účastník] pUedstavovaly 
proto cesta do Brna a dvoudenní pobyt zde vpravdE objevitelský čin. 
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O to vEtší objev pak pro mnohé pUedstavovalo, kdyţ zjistili, ţe v BrnE je 
evangelická církev, má zde kostely, modlitebny a stUediska, a tam všude se 
setkávají lidé a cosi spolu vymýšlejí a uskutečOují.  

Hranice mezi zemEmi se zUejmE dají odstranit mnohem snáz neţ hranice, 
které si nosíme v hlavE, pravil vídeOský superintendent a.v. Mag. Hansjörg 
Lein. 

Bezpochyby však dobré ploty odjakţiva napomáhaly dobrému sousedství. 
Hranice mají smysl. ZnamenitE se hodí k tomu, aby je lidé mohli vEdomE a 
s dobrým úmyslem (a co moţná i často) pUekročit a setkat se. Mohou 
objevovat společné zámEry, sdElit si je a posoudit – a tUeba i zkusit 
spolupracovat. Je uţitečné pouţít k takovému pUekračování dnešní hranice 
zemE, jazyka, církve, konfese atd., atd. 

Objev]m by ještE nemusel být konec. 
Jaroslav Vítek 

 

ZAUJALO NÁS 

NávštEva papeţe Benedikta XVI  

V souvislosti s návštEvou Svatého otce v naší republice v dobE oslav naší 
státnosti je témEU na místE Uíci, zapla[ Pán B]h za ni. V našem horkém 
politickém podzimu, kdy politici nevEUí nikomu a ničemu, ale co dobUe vEdí, je, 
ţe nikdo nechce vládnout, byla osobnost papeţe a jeho slova balzámem na 
duši.  

Kdyţ se mE kolegové z práce zeptali, zda p]jdu na papeţe, Uekla jsem, ţe 
ano. Nechápali, jak mohu pUekonat stotisícový dav. Kdybych kdysi nebyla na 
audienci u papeţe Jana Pavla II, mohla bych s nimi i souhlasit, ţe to není nic 
pro mne. To jsem ještE netušila, ţe audience ve Vatikánu, kde bylo „pouze“ 
pEt tisíc lidí, je skutečnE nEco jiného neţ stotisícové davy. Ti, co chtEjí papeţe 
skutečnE vidEt, musí pUespat na místE nebo pUinejmenším vyrazit ve čtyUi 
hodiny ráno. Nebyla jsem ranní ptáče, pUijela jsem na plochu letištE 
v TuUanech v sedm hodin ráno. Musím konstatovat, ţe organizace byla 
dokonalá, doprava skvElá, stovky organizátor], kteUí človEka nasmErovali do 
sektoru, kde se mEl pohybovat, stovky policist], vojáci, odstUelovači na stUeše 
letištní budovy. Horší to bylo ve vlastních sektorech, tam uţ musel mít človEk 
dost lokty, aby získal alespoO trochu výhodnou pozici. Pokud jste ale byli 

v sektoru okrajovém, nemEli jste stejnE šanci papeţe vidEt, pouze vládní 
letadlo pUi pUistání, papamobil s ochrankou, která je neustále ve stUehu. Lidé 
bEhali z jednoho místa na druhé, fotili uţ pUistávání letadla, prostE papeţ je 
brán jako celebrita. Asi hodnE lidí je jen zvEdavých. 

Kdyţ jsem pochopila, ţe asi bylo lepší z]stat doma a sledovat veškeré dEní 
v pUímém televizním pUenosu, nebo[ jde o záleţitost skutečnE mediální, odešla 
jsem do letištní haly, kde mEli sv]j štáb novináUi a tisková kanceláU 
prezidenta. Zde zcela v poklidu a s pivem na občerstvení jsem sledovala mši a 
všechno ostatní dEní v televizi. 
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Pokud se človEk dokáţe oprostit od katolické lidové zboţnosti a je mu dáno 
slyšet poselství, které papeţ pUivezl, pak jde o poselství ryze kUes[anské. Je 
dobUe, ţe ho slyší i lidé, kteUí do kostela nechodí nebo v]bec kUes[any 
povaţují za nEjakou sektu. Papeţe jako celebritu jsou tito lidé ochotni 
poslouchat, chtEjí ho vidEt, mají rádi „divadlo“, tak proč ne.    

D]leţitEjší neţ všechno to vnEjší je to, co papeţ Uíká, jak se chová. 
V tomto smyslu jsem byla ráda, ţe ho mohu slyšet. PUedevším se jasnE 
vyjádUil k současnému konzumnímu stylu ţivota. Konzumní svEt nem]ţe 
udElat človEka š[astným, veškeré nadEje v pokrok, výrobu a hromadEní 
majetku nepUinášejí ani človEku ani lidstvu pokoj. Jen človEk, který pustí do 

svého ţivota Krista, pozná pravdu, a pravda osvobozuje. Klidné je srdce toho, 
kdo má Krista na prvním místE. Tím není Uečeno, ţe uţ nepoznáme bolest a 
souţení, ale víme, ţe se máme na koho spolehnout, ţe máme nadEji, která 
nás nese k cíli. Benedikt XVI. dále oslovil mladé lidi, aby zváţili svá 
rozhodnutí, jejichţ následky mohou nést celý ţivot, aby vEUili Kristu. „Vy jste 
nadEjí tohoto svEta“, Uekl. Benedikt XVI. neUíká ţádné novoty, nazývá však 
vEci pravými jmény a má neuvEUitelnou vitalitu. V jedné chvíli jsem však 
pocítila hluboký stud, a to snad za nás za všechny, kdyţ se dle protokolu 
musel pozdravit s nEkterými z našich politických špiček, konkrétnE s Davidem 
Rathem. 

Dagmar Stejskalová 

 

Dokonalá organizace, zájem médií, úcta a pozornost hlavy státu a 

v neposlední UadE mnoţství návštEvník] na všech poUádaných akcích pUedčily 
všechna očekávání. ČT 2 vysílala po celé tUi dny pUímé pUenosy z míst, která 
papeţ navštívil, pUípadnE je doplOovala ze studia komentáUi a rozhovory 
s pozvanými hosty. Ocenila jsem inteligenci a pohotovost televizního 
moderátora Václava Moravce, s jakou reagoval na nEkdy pUekvapivá sdElení 
svých host]. Vypadalo to skoro jako idyla, v níţ „vlk s beránkem si bude 
hrát“, neţ zaznEl papeţ]v projev k zástupc]m ekumenického hnutí. Na, podle 

mého mínEní, skvElý proslov  pUedsedy ERC dr. Pavla Černého, v nEmţ na 
závEr vyslovil nadEji, ţe se potkáme u společného stolu PánE, se papeţ ve své 
odpovEdi k otázce eucharistie v]bec nevyjádUil a v oslovení zástupc] ERC 
vynechal pojem církev a zamEnil ho za zástupce kUes[anských „společenství“. 
M]ţe nám to vadit, ale kdyţ se nad to povzneseme, nebo[ konečné hodnocení 
protestantských církví není v úsudku lidském, m]ţeme se radovat, ţe 
papeţova návštEva dala tolika lidem moţnost slyšet zvEst evangelia a snad 

i pozvedla postavení církve v české společnosti.  
Jana Slámová 

 

Papeţ navštívil Brno v nedEli 27. záUí. PUíprava na tuto slavnost stála 30 
milion] Kč. Je to hodnE, ale vzhledem k tomu, co zmizí miliard za nehty 
r]zných, tak zvaných podnikatel], znamená to zanedbatelný pakatel. Ale 
nevím, zda by apoštol Petr byl pro podobnou parádu. 
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NepUíliš mile mE pUekvapilo, ţe časnE ráno pUinesli na letištní plochu sochu 
Panny Marie TuUanské, aby byla pUítomná papeţovE mši. Do této oblasti patUí 
i nová korunovace Praţského Jezulátka nebo klanEní lebce sv. Václava. ME to 
opEt utvrdilo o stálém pr]niku pohanství do lidové katolické zboţnosti, kterou 
ovšem praktikuje i Svatý otec. Takové označení papeţe nám ani nemusí moc 
vadit, protoţe dle Pavlových dopis] jsou všichni kUes[ané svatí, ale dle 
katolických kritérií pro svatost to nesedí. 

Uţ vEtšina katolík] odvykla latinské mši, v BrnE bylo latiny i pro ty, co ji 
pamatují, dosyta. Ovšem tradicionalisté - lefebristé - i kdyţ víme, jak se jim 
Benedikt XVI. snaţí vycházet vstUíc, pUece jen nebyli spokojeni, nebyla to 
pUedkoncilní mše, jak chtEjí. 

Celou slavnost jsem sledoval na televizní obrazovce, v BrnE bylo 120.000 
účastník], vEtšinou vEUících katolík]. Je to hodnE a veUejnE to všem ukazuje, 
ţe církev není zdaleka mrtvá a ţije i mládím. Ve snaze zaplnit areál, a nebylo 
toho tUeba, brnEnský biskup VojtEch Cikrle zrušil v BrnE nedElní i s nedElní 
platností sobotní katolické bohosluţby. Druhý d]vod byl dobUe pochopitelný, 
aby se brnEnští knEţí mohli papeţské mše zúčastnit. 

V kázání Benedikta XVI., tlumočeném z italštiny, se ozývala touha po 
nadEji v Kristu. To sdElovala symbolicky také velká kotva vedle pódia. 

SamozUejmE, pUi tak velké akci musí být preventivnE početná ochranka, 
policie a zdravotníci, aby se zabránilo všelijakým incident]m, krádeţím, 
dopravním nehodám a pUípadnE poskytla první pomoc. A tady je veliké 
svEdectví o síle kUes[anství. Ţádné incidenty, ţádné nehody, jen jeden 
policista se zranil sám, pádem z konE. Jak se to liší od sportovních utkání! 

JeštE poslední vEc. Papeţ si pUál, aby se účastníci bEhem mše zdrţeli 
hlasitých nadšených projev], rádi jej poslechli. SdElovací prostUedky pak 
nespravedlivE oznámily, ţe Brno pUivítalo nejvyššího katolického pUedstavitele 
chladnE. 

JiUí Novák 

 

Na papeţe Benedikta XVI. jsme byli se souborem LíšOáci pozváni stejnE jako 
další soubory z BrnEnska a okolí. Sektor pro krojované byl vyhrazen u kotvy z 
jedné strany pUístupové cesty, kde stáli všichni. Náš soubor pUešel na její 
druhou stranu, aby tam nez]stalo hluché místo. Díky tomuto pUesunu jsme 
vidEli papeţe ze vzdálenosti pár metr]. 

Kdyţ letadlo se Svatým otcem pUistávalo, všichni skandovali a atmosféra 
byla úţasná. Jakmile začala mše, poprosili nás, abychom se ztišili. Na celém 
setkání s papeţem se mi líbilo, ţe to nebylo jako na koncertech, které 
navštEvujeme, ale mElo to své duchovní kouzlo. 

Kristýna Stejskalová, sedmnáctiletá studentka 

 

Je 2:40 ráno, kdyţ mE ze spánku probudí volání dcery Aneţky, ţe by chtEla za 
mnou do postele. AspoO nebude ostatní rušit budík, naUízený na 2:45. Uloţím 
Aneţku, počkám chvilku, neţ usne, a potichu se vykradu z místnosti se umýt, 
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trochu nasnídat a dobalit posledních pár vEcí. O čtvrt na čtyUi mám sraz 
s kamarádem, budeme dElat zdravotní dozor na tuUanském letišti a máme 
tam být ve čtyUi. Cesta autobusem od Hlavního nádraţí jde dobUe, potkáváme 
další známé a za chvíli jsme na místE. Ve tmE jdeme s davem, najdeme stan 
Maltézské pomoci, pro kterou pro dnešek pracujeme, podepíšeme smlouvu, 
vyfasujeme vEci a hurá kaţdý na své stanovištE. Já mám speciální místo – 

zastávku autobus] MHD. Kolem p]l páté jsem na místE, seznamuji se se 
zbytkem svého týmu – medik a záchranáU, kterého pozdEji vystUídá zdravotní 
sestra. Kolem nás celkem plynuje proudí davy lidí z autobus] smErem 
k hlavnímu pódiu. Kolem šesté mi začíná být zima, očima hledám vycházející 
slunce a tEším se na teplo. Lidí pUibývá, v šest se rozezní zvony a začíná 
program pUed mší svatou. Z toho moc nemám, pódium je asi kilometr daleko 
a za mírným kopečkem, velkoplošné obrazovky jsou pro nás malé a zvuk 

slyšíme jen občas. V devEt nás na hodinu vystUídají kolegové a tak m]ţu ze 
sektoru sledovat na vlastní oči pUistání letadla se Svatým otcem. Nadšení 
kolem je pUímo hmatatelné, snaţíme se zahlédnout aspoO stUechu 
projíţdEjícího papamobilu, jsem moc ráda, ţe tu m]ţu být… a uţ zase musím 
zpEt k autobus]m. Tam lidí znatelnE ubylo, pUesto nEkteUí ještE pUicházejí a 
první uţ jedou dom]. Trochu se divím - uţ pUed začátkem mše? Zima mi uţ 
dávno není, spíš hledám aspoO trochu stínu a stále doufám, ţe se nikomu nic 

nestane a má pUítomnost bude i nadále jen formálním zajištEním. Kolem p]l 
jedné jsme zas v centru ruchu, lidé se začínají rozcházet a odjíţdEjí autobusy. 
PUed tUetí nás naštEstí pUijdou vystUídat dva kolegové, tak m]ţu na chvíli zpEt, 
ještE stihnu i svaté pUijímání v provizorní kapli, a pak se dávám do Ueči se 
zdravotníky v jednom ze zadních sektor]. Kdyţ je i ten prázdný, balíme vEci, 
jdeme je vrátit do hlavního stanu a postupnE se loučíme. Všichni jsme mírnE 
unavení, ale hlavnE š[astní, ţe naší pomoci nebylo moc potUeba. (Vţdy[ ze 
120 tisíc poutník] lékaUi ošetUili jen asi 15 aţ 25 lidí a nejednalo se o nic extra 
závaţného.) Bohu díky za to.  

Blaţena Syptáková 

 

„Pro kUes[any má pravda jméno: B]h. A dobro má tváU: Jeţíš Kristus.“ Také 
tato slova zaznEla pUi projevu Benedikta XVI. ve Vladislavském sále. Ne ţe by 
pro nás vEUící byla nEčím pUevratnE novým a objevným. Pozoruhodné je spíš, 
jak současná hlava Uímskokatolické církve dokáţe kUes[anskou pozici veUejnE 
hájit a domýšlet do všech d]sledk]. KlidnE za cenu, ţe se papeţ pro své 
neskladné názory stává pUímo ztElesnEním zpátečnictví. Anebo tím naopak 
leckomu imponuje? (Zdá se, ţe českému prezidentovi ano.) Papeţ prostE 
odmítá chápat víru jako soukromé náboţenské pUesvEdčení, se kterým se 
radEji skrývám za zdmi kostela nebo ve své modlitební kom]rce. Zjevení 
Boha v Kristu je pro nEj pravda, která se týká nejen zboţných duší, ale celého 
svEta, samozUejmE včetnE svEta politiky a hospodáUství. (Mimochodem: slovo 
„pravda“ se v jeho praţském projevu objevuje 21krát!) Zboţnost, která se 
omezuje jen na sféru osobního ţivota, současná společnost celkem toleruje – 

a vyhradí jí klidnE i nEkolik kilometr] dálnice D1, nedEje-li se to pUíliš často. 
SebevEdomé a kritické kUes[anství, jehoţ principy mají dopad na mezilidské 
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vztahy na všech úrovních, je naopak nepohodlné. Co nám má nEjaký papeţ co 
mluvit do vEcí veUejných, kdyţ pUece všichni víme, ţe zde vládne neviditelná 
ruka trhu, nebo spíše neviditelné, ale zato dlouhé prsty r]zných lobbist] a 
kariérist]! DUíve, neţ Benedikta XVI. obviníme z konzervatismu (a jistE by se 
k tomu oprávnEné d]vody našly!), zamysleme se nad tím, zda si svou víru 
nEkdy neusnadOujeme, kdyţ necháváme svEt svEtem, a[ si hledá pravdu 
takovou, jaká se mu právE hodí. 

OndUej KoláU 
 

Dnes jsme tady mEli papeţe. Na louce za Boleslaví jsme byli na celé mši. 
PUipadalo mi to "d]stojné a spravedlivé." Kvanta lidí, všichni vlídní a pUátelští. 
CelkovE logisticky a choreograficky to mEli vymakaný, v podstatE 
charismatické písničky v lehce popovém stylu, ale s 50 tisíci okolo to je 
strhující. Tekl bych, ţe dobrým smErem. Kázal o vzetí kUíţe, v podstatE 
o kariéUe smErem dol], italsky s pUekladem. Kdo by se chtEl protestantsky 
čuUit, mohl by snad jedinE pUi Svatováclavském chorálu, který jsem poprvé 
slyšel celý zpívat, kde se teda prosby a pUímluvy adresují všemi moţnými 
smEry, kromE Pána Boha. Po setmEní jsme pak ještE vyrazili na "jízdu sv. 
Václava", mládeţ nastrojená do stUedovEkých maškar, s pochodnEmi okolo 
rytíUe Václava na koni v brnEní... Docela romantika. 

Z dopisu Petra Slámy 

 

BIBLICKÉ ZAMYŠLENÍ 

VEčnost a nadEje 

Te@ v listopadu lidé nejen v církvích víc neţ kdy jindy myslí na vEčnost. Znáte 
to: podzimní, jiţ vzácné slunce, padání barevného listí, vítr na venkovských 
hUbitovech... Je to smutné a pUitom krásné. Všech svatých a Památka vErných 
zesnulých jsou staré svátky. Protestanté v mnoha zemích poslední nedEli pUed 
Adventem slaví místo nich tzv. NedEli zesnulých. Letos to bude 22. listopadu. 

Jeden slavný nEmecký teolog "na stará kolena" napsal tlustou knihu 

o posledních vEcech. UpozorOuje v ní mimo jiné na nEco, co dUív bylo 
samozUejmé. Kdyţ se šlo do kostela, často to bylo pUes hUbitov. Kaţdou nedEli 
ráno byli (a leckde stále jsou) vEUící konfrontováni s faktem konečnosti svého 
pozemského lidského ţivota. Tam, kde leţí jejich pUedci, spočinou jednou 
i oni. DEje se to v nedEli ráno! To jest ve chvíli, kdy církev kaţdý týden slaví 
Kristovo vzkUíšení z mrtvých. Tak jako on vstal, vstaneme i my. AlespoO to 
tvrdí apoštol: Kristus byl vzkUíšen jako první z tEch, kdo zesnuli. 

Zdá se mi, ţe právE v tom tkví jedinečnost kUes[anského zp]sobu 
existence. Ţijeme s vEdomím, ţe musíme zemUít. A zároveO umíráme 
s vEdomím, ţe vstaneme z mrtvých. 

HodnE lidí kolem mne Uíká, ţe pro nE myšlenka na vEčnost není d]leţitá. 
Ţe se dá ţít i bez ní. Ţe nemá smysl pUemýšlet o nEčem, co pUece nikdo 
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nevidEl a o čem Písmo svaté mluví jen v podobenstvích a v hádankách. NEco 
na tom je. I mnE se líbí krásná a pUitom tajemná Ueč pavlovských epištol: 

Co oko nevidElo a ucho neslyšelo, co ani človEku na mysl nepUišlo, pUipravil 
B]h tEm, kdo ho milují. 

Jenomţe: jak se mohu utEšovat nadEjí ţivota vEčného, kdyţ o nEm nemám 
nebo nechci mít ţádnou pUedstavu, ţádnou fantazii? A není to nakonec nEjaký 
vnitUní blok, který mi brání nechat se v dobrém slova smyslu "unést" 
fantaziemi, které nabízí Písmo v Novém i Starém zákonE? 

Dva pUíklady za všechny: Jeţíš vypráví nenápadné podobenství o Boţím 
království. To se podobá obilnému zrnu, ze kterého posléze vyroste tak veliký 
strom, ţe odevšad pUilétají ptáci a hnízdí v jeho vEtvích! Kdo by si nevzpomnEl 
na svá dEtská léta, kdy lezl po stromech a ve vEtvích si budoval hnízdečko 
nebo nEjakou pozorovatelnu. Na stromE se človEk cítí v bezpečí. Zvláš[ pokud 
má na dosah ruky rudé tUešnE či zlatozelené hrušky. 

Prorok Izajáš nabízí (v 65. kapitole) svému všelijak zkoušenému lidu nadEji 
velmi konkrétní a velmi tElesnou. Budou se moci vrátit ze zajetí do své vlasti. 
A tam vystavEjí domy a usadí se v nich, vysázejí vinice a budou jíst jejich 
plody. 

Tady by nEkdo mohl namítnout, ţe prorok pUece myslí na normální návrat 
do Judska a na obnovu poničeného hospodáUství a občanské infrastruktury. 
JistE. Ale nejen na to. O pár verš] pUed tím prorok hovoUí o stvoUení nového 
nebe a nové zemE. 

Domy a vinice. Košatý zelený strom. To si umím pUedstavit a na to se 
umím tEšit. Kdyţ ţiju, a doufám i jednou, aţ budu umírat. 

 

MODLITBA 

Boţe, ty jsi Pán ţivých i zesnulých, a tv]j Syn dává dobrou nadEji 
kaţdému, kdo vEUí. Prosíme, dej nám moudrost, kdyţ ţijeme, a radost, kdyţ 
umíráme. Vţdy[ ty všecko vedeš k dobrému. Amen. 

 

Autorem biblického zamyšlení je Marek P. Lukášek (* 1965 v Praze). Od roku 
1993 slouží jako faráU ČCE v České LípE. Na malý úvazek p]sobí jako kaplan 
v okresní nemocnici. Má ženu a dvE již velké dcery. Má rád dobré víno, ruskou 

klasickou literaturu a americké nezávislé filmy. V církvi p]sobí mj. v poradním 
odboru liturgickém s nadEjí, že bohoslužba má být nejen Uádná, ale také 
krásná. 
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NAŠE SBORY 

Uherské HradištE 

S pomocí Boží začínám psáti kroniku našeho sboru uhersko-hradiš[ského. Chci 
v této knize zaznamenati všechny radostné i teskné chvíle, všechnu práci, 
námahu a obEtavost bratr] faráU] i člen] církve. Na moravském Slovácku, 
kde pUed 300 lety byly nejkrásnEjší sbory Jednoty Bratrské, témEU všichni 
úpEli pod jhem katolického klerikalismu a právE zde si Pán B]h pUál, aby bylo 
kázáno čisté evangelium. 

Obvod nynEjšího českobratrského sboru uhersko-hradiš[ského byl ryze 
katolickým. Do tohoto obvodu z jiných kraj] zapadnuvší evangelíci nevEdEli 
často, kam jsou pUifaUeni. Evangelíci a.v. z Uh. Ostrožska, Bzenecka a 
Kyjovska patUili ke sboru Hrubé Vrbky. Evangelíci vyznání reformovaného 
z Kyjovska patUili do Klobouk u Brna, z Bzenecka, Uh. Ostrožska a Uh. 
Brodska do Javorníku a z Uh. HradištE byli zapisování jednou v Javorníku, 
jindy zase v Hustopečích až do roku 1904, kdy výnosem v Kloboukách ze dne 
2. července 1904 byli pUidEleni do ZádveUic. 

 

Takto začíná kronika uherskohradiš[ského sboru. 
Ano, símE reformační víry bylo na Slovácku tvrdou protireformací úplnE 

potlačeno. Vţdy[ Uherský Ostroh, centrum husit] a pozdEji Jednoty Bratrské, 
Uherský Brod - rodištE a dEtství J. A. Komenského, taktéţ evangelík] Jednoty 
bratrské, a v neposlední UadE i Uherské HradištE byly baštami evangelizace na 
Slovácku. Ţel, Jezuité a pozdEjší zaloţení jezuitské školy s kolejí v Uherském 
Hradišti ve velmi krátké dobE pokatoličtili násilím celý zdejší kraj aţ po 
hornaté kopce Javorníka nad Veličkou. 

V tomto pUetEţkém prostUedí pro evangelíky se ale našel hospodáU, který 
začal znovu zasívat símE reformační víry v Uherském Hradišti. Byl to 
zádveUický faráU Josef Jadrníček z valašské StUíteţe, který uţ roku 1ř11 začal 
dojíţdEt do Uherského HradištE na konci kaţdého čtvrtletí vyzkoušet asi pEt 
školních dEtí z Uherského HradištE a okolí. Vykonal téţ v únoru 1ř11 první 
biblickou hodinu v pUíbytku bratra Josefa Kostlána, správce cihelny 
v MaUaticích. PozdEji na ţádost bratUí a sester v Uherském Hradišti, kteUí se 
scházeli v obchodní škole, usneslo se zádveUické staršovstvo na sch]zi 5. 
června 1ř11, aby bratr faráU Jadrníček dojíţdEl do Uherského HradištE 
jedenkrát za dva mEsíce a vykonal tam sluţby Boţí. Hradiš[ský sbor se 
mezitím rozmnoţil o dElníky, pracující pUi regulaci Ueky Moravy. 

To byly nepatrné počátky. Ale kdo by pohrdal dnem malých začátk] a 
neváţil si zrnka hoUčičného zasetého v p]dE Slovácka? FaráUi Jadrníčkovi byl 
velkým pomocníkem správce cihelny bratr Kostlán. Bratra faráUe Jadrníčka 
misijní práce tEšila a nelitoval námahy. Práce v plném rozsahu byla obnovena 
po první svEtové válce. 7. bUezna 1ř20 se v tehdejší obchodní akademii sešli 
členové Českobratrské evangelické církve zádveUické, bydlící v Uherském 
Hradišti. Sch]zi Uídil faráU Jadrníček, který oznámil, ţe staršovstvo 
zádveUického sboru rozhodlo, aby byla v Uherském Hradišti zUízena kazatelská 
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stanice. Aklamací se provedla volba výboru. PUedsedou se stal bratr Dr. Josef 
Urbánek, vrchní soudní rada v Uherském Hradišti. 

PUejíţdEní a práce ve vlastním sboru v ZádveUicích a v kazatelské stanici 
v Uherském Hradišti začaly faráUe Jadrníčka unavovat. Ale Pán B]h mu svEUil 
Slovácko. Na podnEt bratra faráUe Prudkého darovali američtí bratUi našemu 
sboru 10 000 Kč. Tento šlechetný dar povzbudil hradiš[ské staršovstvo, ţe se 
osmElilo poţádat zádveUické staršovstvo, aby se bratr faráU Jadrníček 
pUestEhoval do Uherského HradištE a vEnoval se tu plnE práci. Této ţádosti 
bylo vyhovEno a 20.3.1ř21 byl Josef Jadrníček ustanoven druhým faráUem 
zádveUickým pro pUíslušnou diasporu na Slovácku se sídlem v Uherském 
Hradišti. Práce se daUila a 13.12.1ř24 se sbor v Uherském Hradišti stal 
samostatným. 

Sborový d]m Jana Ámose 
Komenského v Uherském 
Hradišti byl vystavEn v letech 
1ř25 a 1ř26. Náklady činily 
310 000 Kč. Pomohla tu 
obEtavost člen] a vydatná 
pomoc ze zahraničí (Amerika, 
Holandsko). Sbírky a dary 
probíhaly jiţ od roku 1921. Na 

stavbu sborového domu 
daroval cihly i pan Abrhám, 
majitel kunovické cihelny a 
otec známého herce Josefa 
Abrháma. 

Slavnostního otevUení sborového domu 11. července 1ř26 se zúčastnil 
synodní senior Dr. Josef Souček. PUi této slavnosti byl instalován prvním 
faráUem Josef Jadrníček. Práce zdárnE pokračovala a také se rozšiUovala. 
Vznikly kazatelské stanice: Napajedla, Kyjov, Uherský Brod, Buchlovice, Staré 
HutE a Bzenec. I kdyţ mEl faráU Jadrníček pomocníka, bratra Antonína 
Balabána, absolventa misijní školy v Olomouci, musíme si uvEdomit, ţe celou 
rozlehlou oblast kolem Uherského HradištE objíţdEl vlakem, autobusem a 
často i na kole. Bratr Balabán ve svých vzpomínkách píše, ţe na kole jezdil aţ 
do Starých Hutí, coţ je aţ za Buchlovskými horami. Jaký úţasný dar od Pána 
Boha tento první kazatel v Uherském Hradišti mEl. 

Po Josefu Jadrníčkovi nastoupil do velmi tEţké politické doby bratr faráU 
Jan Sláma. P]sobil zde od roku 1ř4ř do roku 1ř61, kdy musel odejít na 
nátlak místních funkcionáU].  

Další pastýUem hradiš[ského sboru byl od roku 1ř61 zvolen bratr faráU 
Jaromír SečkáU, který zde p]sobil krátce, a to do roku 1ř63. 

Od 2ř.12.1ř63 nastoupil do uvolnEného sboru bratr faráU Bohuslav OtUísal, 
velmi skromný, obEtavý a vzdElaný pastýU. Dokonce se naučil i Uídit auto, aby 
mohl objíţdEt rozsáhlý diasporní sbor. V roce 1ř70 odešel do Prahy, kde se 
stal pozdEji praţským seniorem. 
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Od roku 1ř71 do června roku 1ř7Ř spravoval sbor bratr faráU Jan V. Klas, 
povahy jadrné, veselé, pUímého chování, dovedl Uešit i sloţité otázky jasnE a 
pUímočaUe. 

Šestý pastýU sboru Jan Hudec nastoupil do Uherského HradištE 1.1.1řŘ1 
jako diakon. Díky jeho nezdolné energii a úsilí se podaUilo v letech 1řř3 aţ 
1řř4 nejen renovovat stávající budovu sboru, ale podstatnE ji rozšíUit vkusnou 

pUístavbou, za značné finanční podpory bratUí a sester z ciziny, zvláštE 
z Holandska. 15. a 16. Uíjna 1řř4 byla novE pUistavená budova slavnostnE 
otevUena za účasti bratUí a sester z ciziny. Bratr faráU ještE za totality navázal 
ekumenickou spolupráci s reformovaným holandským sborem v Berkelu a 
Rodenrijsu u Rotterdamu. Bratr faráU Hudec byl nejen výborný organizátor 
hmotných statk], ale i vynikající duchovní pastýU, chodil na návštEvy bratUí, 
kteUí ani nevEdEli, ţe duchovnE patUí do naší církve, navštEvoval nemocné a 
starší bratry a sestry. Zavedl krásné a nezapomenutelné chvíle v domovech 
d]chodc] jak v Uherském Hradišti, tak hlavnE v Buchlovicích. S tEţkým 
srdcem jsme se s ním a jeho rodinou loučili v roce 1řř6. 

Poslední bratr faráU Marek VáOa byl uveden v úUad faráUský v roce 1řř6 
jako vikáU a ukončil své p]sobení v Uherském Hradišti na jaUe roku 200ř. 
Zaţil velké povodnE roku 1řř7 a nové stavební úpravy velkého sálu po 
povodních, kdy se mEnila podlaha, protoţe vše bylo pod vodou. 

V současné dobE má sbor 5Ř5 kartotéčních člen]: v Uherském Hradišti 33Ř 
člen], v kazatelské stanici Napajedla 126 člen], v Luhačovicích 46 člen] a 
v Uherském BrodE 75 člen]. Jak by to bylo krásné, kdyby tyto počty člen] 
byly reálné, alespoO v nedEli na bohosluţbách. Skutečnost je ale ţalostná. 
V Uherském Hradišti v nedEli je tak 10 – 12 člen] a v ostatních kazatelských 
stanicích je pomEr stejný. Jen v Luhačovicích v lázeOské sezónE, díky 
lázeOským host]m, je účast na shromáţdEních hojnEjší. V Uherském Hradišti 
je ale velmi zakoUenEné ekumenické společenství bratUí a sester. Velmi 
k tomu pUispívá i aktivní Kostnická jednota, která poUádá všechny aktivity 
v našem sboru, jako jsou pUednášky kaţdý mEsíc v roce, zájezd a vánoční 
koncert. Do našeho shromáţdEní chodí bratUí a sestry z Církve bratrské, 
Bratrské jednoty baptist] a Československé církve husitské, nEkdy 
i Uímskokatolické. Počet člen] v nedEli na shromáţdEní je kolem 20 aţ 30. Na 
svátky jako v kaţdém sboru se počet zvýší. Bohosluţby začínají kaţdou nedEli 
v 10 hodin. Svátost večeUe PánE je kaţdý mEsíc, coţ nebývá v našich sborech 
zvykem, kaţdou první nedEli po bohosluţbách je setkání pUi kávE či čaji s 
občerstvením, které pUipravují sestry. BEhem školního roku se soubEţnE se 
shromáţdEním konají sch]zky dEtí v malém sále. Biblické hodiny jsou 
v Uherském Hradišti kaţdé úterý a ve vedení se stUídají kazatelé 
z ekumenických církví. Nyní je sbor hradiš[ský bez pastýUe a je velmi tEţké 
najít faráUe, který by šel do tak rozsáhlého diasporního sboru. 

MEsto Uherské HradištE je krásnE upraveno a jako perla vsazeno do 

krajiny pod Buchlovem. Budeme rádi, kdyţ k nám zavítáte na návštEvu do 
našeho sboru. 

Branislav Soviš 
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ŽILI MEZI NÁMI 

Vzpomínky na profesora Františka Švandu 

Curriculum vitae 

František Švanda se narodil 18.10.1895 
v DaOkovicích v rolnické rodinE s devíti dEtmi. 
Studoval na reálce v Novém MEstE na MoravE a 
na Filosofické fakultE v BrnE, obor historie. Od 
roku 1915 byl povolán do vojenské služby a po 
zajetí v roce 1917 vstoupil do ruských legií.  Po 
návratu do vlasti byl profesorem na gymnáziu v 
Hranicích na MoravE (1923-1926), v KromEUíži 
(1926-1934) a pak v BrnE na dívčím reálném 
gymnáziu (1934-1940). V letech nacistické 
okupace 1940-1945 byl vEznEn v BrnE, v 
Olomouci, na MírovE, v Breslau a v BerlínE. Po 
osvobození se stal nejprve profesorem a od roku 

1947 i Ueditelem klasického gymnázia v BrnE a 
současnE povEUeným správcem Biskupského 
gymnázia. Po únoru p]sobil jako profesor na 
zdravotní škole v BrnE. Byl kurátorem brnEnského sboru v letech 1958-1968 a 

námEstkem seniorátního kurátora v letech 1962-1968. ZemUel 9.3.1975 
v BrnE a je pochován v Novém MEstE na MoravE.     

 

Moje vzpomínka na Františka Švandu se váţe k jeho pUíchodu jako Ueditele 
klasického gymnázia v BrnE na LegionáUské ulici. Pokud si dobUe vzpomínám, 
byl jsem spolu s bratrem Lubomírem v kvartE, kdyţ jsme se dovEdEli, ţe bude 
naším Ueditelem František Švanda, bývalý Ueditel dívčího gymnázia v BrnE. Nic 
jsme o nEm nevEdEli neţ to, ţe je to bývalý legionáU a profesor dEjepisu.   

Začal vyučovat dEjepis také v naší tUídE a hned od začátku jsme vycítili, ţe 
mistrovsky ovládá sv]j obor. Stál vţdycky pUed tabulí a jeho výkladem byla 
vlastnE vysokoškolská pUednáška, které jsme naslouchali jedním dechem. 
Specialitou Ueditele Švandy bylo, ţe vyţadoval od ţák], aby mEli malý 
slovníček, do kterého nadiktoval vţdy asi čtyUi vEty, nEkdy je napsal i na 
tabuli, které výstiţnE shrnovaly to, co bylo pUedmEtem jeho výkladu. Kdyţ 
pUíští hodinu zkoušel, bylo naprosto nutné, aby student pUinesl onen 
slovníček, bEda kdyţ ho nEkdo zapomnEl. Zkoušel tak, ţe dával otázky, a 
snadno poznal, je-li ţák pUipraven či nikoliv. Náš obdiv k nEmu vzr]stal, kdyţ 
suploval za nEjakého profesora či profesorku. Pak se ptal, co jsme minule 
probírali, a navázal na to výkladem, jako by byl učitelem toho pUedmEtu. Tak 

vyučoval češtinE, ale i občanské nauce a snad i ruštinE, kterou dobUe znal. 
Ostatní profesoUi mEli pUed ním velký respekt a pokládali ho za polyhistora. 

Netajil se tím, ţe je evangelík, pUejnE vykládal husitství, a kdyţ potUeboval 
vysvEtlit, co je podstatou Boţího zákona vyvolal mE, Luboše, nebo Petra 
Pokorného či Radoslava Kvapila, abychom pUednesli Jeţíšovo dvojpUikázání 
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lásky, protoţe vEdEl, ţe je známe zpamEti. Byl velmi pUísný na poUádek. 
Vzpomínám na to, jak jednou rozbil nEkdo z naší tUídy okno. V té chvíli se 
rozzlobil, umEl se moc pEknE zlobit, ale pak byl najednou zase zcela klidný. 
PozdEji nám Uíkal, ţe to byl vţdy pro nEj divadelní výstup, který naplno 
neproţíval. 

PUíčinnou jeho odchodu z gymnázia, a moţná i profesorky Komárkové, 
která nás učila filosofii, bylo to, ţe nemEli pochopení pro bláznivou akci 
mládeţ vede Brno. To bylo v roce 1ř4ř, kdy mládeţ pUevzala vedení ústavu a 
profesoUi byli posazeni do posledních lavic. Byl to Šling]v výmysl, který mu 
pozdEji komunisti vyčítali. Šling byl i pro jiné vEci pozdEji odvolán z místa 
prvního tajemníka mEstského výboru KSČ. Na to musel  Ueditel Švanda 
opustit místo Ueditele gymnázia a na jeho místo pUišel Rus ŠčadEj, který moc 
česky neumEl. Odejít musela pro neschvalování února 1ř4Ř i profesorka 
Komárková. 

Profesor Švanda, který chodil pravidelnE na bohosluţby do prvního 
brnEnského sboru, se stal i jeho kurátorem a míval ve sboru pUednášky 
o české reformaci. 

ZávErem chci uvést, ţe Ueditel Švanda se tEšil velké úctE u profesor] 
našeho gymnázia pro svoji vzdElanost a charakter, ze kterého jasnE záUila 
evangelická pravdomluvnost, poctivost a neúplatnost, které byly viditelnými 
d]sledky jeho víry v Boha.   

JiUí Kabíček 

 

Kde byly koUeny tak výrazné a charakterní osobnosti? Byl vybaven od dEtství 
písmáckou tradicí vysočinského kraje kolem Nového MEsta na MoravE. 
Pocházel z daOkovického sboru. Tam se vţdy rád vracel, pUedevším za svou 
milovanou maminkou, která dosáhla vysokého vEku pUes devadesát let. Jeho 
víra se prohlubovala osobními ţivotními zkouškami, zápasy v ruských legiích, 
a za nacist] vEznEním v nEmeckých ţaláUích. Uţ to ukazuje na nezlomnost 
jeho charakteru. Po válce p]sobil pUedevším jako profesor dEjepisu. Svým 
vystupováním a jednáním ztElesOoval evangelického dţentlmena. Vţdy 
bezvadnE oblečen, zdvoUilého, ale rovného pUístupu k lidem. Dovedl pUímo Uíct 
své mínEní a neurazit se po nesouhlasu druhé strany. Musím pUiznat, ţe 
s ţádným kurátorem jsem nemEl tak otevUené výmEny názor], a pUece jsme 
si oba jeden druhého váţili a mEli se rádi. Prof. Švanda byl masarykovec a 
pUívrţenec tzv. liberální teologie. Neváhal upozorOovat na nebezpečí 
nEkterých stanovisek prof. J. L. Hromádky a odváţnE kritizoval nástup 
komunistického reţimu. To mu vyneslo, jak uţ je vidEt ze vzpomínky br. 
Kabíčka, r]zná znevýhodnEní, pUedevším zbavení místa Ueditele klasického 
gymnázia. Stal se nejen sborovým, ale také jedno období seniorátním 
kurátorem. Ve sborech byl vítaným Uečníkem pUi pUednáškách z církevních 
dEjin. Vţdy pečlivE pUipraven pUednášel zpamEti, jen občas vytáhl z náprsní 
kapsy malý papírek s nEkolika základními poznámkami. Pro svou pUímost, 
vzdElanost a lásku k církvi byl jednou z výrazných laických osobností naší 
církve. Rádi na nEho vzpomínáme. 

Jan Pokorný 
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MUŽI ČESKÉ REFORMACE 

Jan Rokycana (1397? – 1471) 

Narodil se ve velmi chudé rodinE kováUe na okraji Rokycan. Byl velmi nadaný, 
první vzdElání získal v místním augustiniánském klášteUe, tam pozdEji vstoupil 
i do Uádu. Členství v Uádu mu poskytovalo jednak slušné vzdElání, jednak 
i nutné zaopatUení. PUes tyto pro chlapce nenahraditelné výhody v klášteUe 
nez]stal a brzy odešel do Prahy. M]ţeme se domnívat, ţe se uţ doslechl 
o Husovi, jehoţ myšlenky se rychle šíUily, chtEl ho poznat a slyšet jeho kázání.  

V Praze ovšem nemEl zajištEné v]bec nic a ţivil se velmi bídnE, jako 
ostatní nemajetní studenti. Teprve mnohem pozdEji se uchytil jako vychovatel 
u bohaté rodiny. Snad nevynechal dne, aby nevyslechl v Betlémské kapli 
Mistra Jana Husa. Proţil nejdramatičtEjší období Husova p]sobení ve mEstE 
i jeho vynucený odchod do vyhnanství. Odchod Hus]v znamenal pro 
Rokycanu tEţkou ránu. Stal se členem studentského ústavu pUi Betlémské 
kapli, jehoţ správcem byl kazatel kaple, nyní Jakoubek ze StUíbra, Hus]v 
následník. Rokycana byl s ním v denním styku a cele se k nEmu pUimkl. 
Hluboce ho obdivoval a podle vlastních slov ctil jako skutečného otce. 
Jakoubek se vţdy zasazoval o jednotu husit]. Ač mu byla  teologie táborit] 
blízká, prosazoval vţdy kompromis pUijatelný všem husitským stranám. VEdEl, 
ţe vedle silné církve se m]ţe udrţet pUi ţivotE jen jednotné husitství. 
Rokycana pUijal Jakoubk]v zápas za sv]j. Stal se neúnavným, výmluvným a 
vlivným kazatelem, byl ale i prozíravým diplomatem. Nejednou musel projevit 
i svou osobní statečnost, aby zachránil situaci. Jeho výjimečnost byla zUejmá. 
Po skonu Jakoubka se stal správcem duchovenstva pod obojí. Kdyţ se na 
počátku tUicátých let objevily náznaky, ţe církev bude ochotna s husity jednat, 
byl postaven do čela všech rokování nejednotných husitských stran. Na 
pozdEjším koncilu v Basileji (1433) vedl české poselstvo. O dva roky pozdEji 
byl zvolen zemským snEmem arcibiskupem. Tato volba ovšem nikdy nebyla 
pUijata císaUem ani schválena papeţem. CísaU Zikmund i po vyhlášení 
kompaktát hledal stále cesty, jak vliv husitství podkopat. PodaUilo se mu za 

arcibiskupa prosadit jiného kandidáta a Rokycana se ocitl v nebezpečí, musel 
opustit Prahu. Odešel do Hradce Králové, kde byl v sirotčím mEstE pod 
ochranou. Odpor k císaUi postupnE rostl, aţ Zikmund nakonec musel Prahu 
spEšnE opustit. Cestou zemUel (1437). V zemi bez císaUe nastal klid, pUestalo 
podnEcování nevraţivosti mezi katolíky a husity, naopak sílila snaha o 
dohodu. Kompaktáta byla uznána i katolíky za východisko pro zemi. Upevnila 
se moc JiUího z PodEbrad, ten r. 144Ř ovládl Prahu a Rokycanovi umoţnil po 
11 letech návrat do Prahy i do funkce. Byl to velký návrat, potvrzený 
souhlasem všech husit]. Vţdy[ i jeho dUívEjší odp]rci uznali jeho zásluhy o 
husitskou církev. Zanedlouho se však objevila nová hrozba v osobE mladého 
krále Ladislava, vášnivého katolíka. Ten zpočátku pobýval ve svých 
sousedních zemích, ale kdyţ se po čtyUech letech vrátil na Praţský hrad, začal 
tvrdE potírat husity. Náhle však onemocnEl tyfem a bEhem dvou dn] zemUel. 
Všeobecná touha po míru pUivedla na tr]n JiUího, na kterém se shodli jak 
husitští, tak katoličtí stavové (145Ř). S novou situací se však nemohl smíUit 



 
185 

papeţ a hledal moţnosti, jak situaci v Čechách zvrátit. Nejprve jednostrannE 
zrušil kompaktáta, s od]vodnEním, ţe platila jen pro jednu generaci. 
Očekával-li, ţe mu tento krok pUinese prospEch, hluboce se mýlil. V Praze jen 
utvrdil odhodlání dál hájit sjednanou dohodu. Ve svém úsilí ale nepUestal a po 
čase vyhlásil dokonce na JiUího klatbu. Vytrvalé podnEcování proti králi a 
husitské církvi pomalu začalo nést ovoce. Protivníci se začali veUejnE chystat 
k nové válce proti Čech]m. Ve stálých zápasech svého ţivota nyní uţ starý 
Rokycana ztratil mnoho sil. Byl ochromen mrtvicí, snad svá kázání ale dál 
diktoval. Takto nemocen proţil tEţce poslední léta svého ţivota.       

Rokycana vţdy upUímnE usiloval o pUíkladnou církev, ale za jeho ţivota se 
pomEry v české společnosti zmEnily. TEţce nesl, ţe hledání pravého 
kUes[anství pUestalo být zájmem lidu, nadšení se vytratilo, platily uţ jiné 
hodnoty. A tehdy v kázáních vyzýval k počáteční horlivosti husitství. Hledal 
hrstku lidí, kteUí dosud nepodlehli nástrahám doby. A oni se opravdu pod jeho 
kazatelnou scházeli. Byl to kruh jeho stoupenc], jedním z nich byl TehoU, jeho 
synovec. Rokycana je podporoval, pomáhal jim, povaţoval je za jedno 

z mnoha r]zných společenství uvnitU husitské církve. Kdyţ však tento kruh ve 
svém neustálém hledání neuznával meze a odvaţoval se jít stále dál, 
Rokycana nemohl uţ s ním pokračovat. MEl stále na mysli církev, která mu 
byla svEUena a za kterou se cítil odpovEdný. Mnozí mu vytýkali neupUímnost, 
stálé kompromisy, ale on si byl vEdom, ţe pokud husité musí ţít uprostUed 
katolického prostUedí, musí z]stat jednotní, ale také hledat cestu k vyrovnání 
se svým okolím. 

Rokycana byl činný i literárnE. Je škoda, ţe se po nEm zachovaly jen 
písemnosti z posledních let jeho ţivota. NejznámEjší jsou jeho postily, psané 
jak česky, tak latinsky. V nich vyloţil témEU celý Nový Zákon.  

Ladislav Hájek 

 

JAK SE TO DDLÁ 

Agenda 

NejdUíve, milý čtenáUi a pozorná čtenáUko, se patUí napsat, ţe slovo „agenda“ 
docela obecnE pojmenovává soubor úkon], které, kdyţ jsou uspoUádanE 
vykonány, dávají společnE smysl. V evangelické církvi je vhodné tak 
pojmenovat kníţku o úkonech a dEjích, kterým se úhrnem Uíká nejčastEji 
„bohosluţba“, a myslí se na to, ţe Kristus shromaţ@uje církev a slouţí nám ke 
spasení. 

Bál jsem se, milý čtenáUi a pozorná čtenáUko, ţe sotva napíšu úvodní 
Uádky, pUihlásí se ke slovu kontrolor. Vyčítá mi kaţdou dlouhou vEtu a kárá 
mE za kaţdé slovo, které není obecnE srozumitelné. Bál jsem se, ţe pUijde – a 

uţ je tady. Je kontrolor, proto se jmenuje K. A je dotErný. Posu@te sami: K. 

se ptá, J. (mínEn jsem já) odpovídá, a to s nenapodobitelnou trpElivostí. 
K.: Takţe Agenda je kníţka, a v té čteme, co se Uíká v evangelickém 

kostele? 
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J.: Taková kníţka by se asi musela jmenovat Legenda. V kostele se nejen 

nEco Uíká nebo pUedčítá. PrvoUadE by se tam mElo naslouchat. A v našem 
sboru také zpíváme, jdeme k večeUi PánE, konáme kUest svatý, setkáváme se 
jedni s druhými pUi zvláštních pUíleţitostech. Bohosluţebná kniha se týká 
nejen mluvy, ale i dalších rozmanitých dEj]. 

K.: Opravdu takovou knihu pro naši církev ještE nemáme? 

J.: Opravdu takovou knihu máme v knihovnE. Ve dvacátém století byla 
sepsána hned v nEkolika podobách. NejuţívanEjší a nejvýznamnEjší jsou 
moţná tUi: Jedna vznikla na samém prahu druhé svEtové války. Druhá vyšla 
v padesátých letech. TUetí – a ta uţ se i jmenuje Agenda – se začala 
pUipravovat na konci šedesátých let a vycházela po částech v sedmdesátých a 
osmdesátých letech.  

K.: TUi knihy, ta poslední má dokonce nEkolik svazk]! Copak to není dost? 
Proč to nEkdo chce psát znovu? Nebo snad byly ty knihy v minulém století 
napsány špatnE? 

J.: Všecky byly napsány pozoruhodnE dobUe. Ale byly určeny pro 
evangelické sluţby Boţí v minulém století, zatímco my slavíme sluţby Boţí 
dnes. Kdyţ jdeme do kostela, procházíme mEstem, které vypadá dnes jinak 
neţ pUed čtyUiceti lety. Lidé se jinak češou a jinak oblékají, prokazatelnE se 
zmEnilo mnoho prvk] v bEţné kaţdodenní Ueči, hraje se jiná hudba, jinak se 
jmenují nejen nEkteré ulice, ale celá naše zemE má dnes jiné jméno a vztahy 
v ní se velmi výraznE zmEnily. Tyto zmEnEné skutečnosti si kaţdý do kostela 
pUinese zvnEjšku. Je pošetilé domnívat se, ţe to má z]stat bez vlivu a bez 
odezvy na podobu sluţeb Boţích. Je pošetilé domnívat se, ţe v kostele jsme 

jacísi jiní lidé neţ na ulici, ve vlaku nebo u stolu, kdyţ obEdváme. Bylo by 
ménE pošetilé myslet si, ţe napoUád vystačíme s agendou, která vErnE odráţí 
to, co bylo bEţné pUed čtyUiceti lety? 

K.: Chceš mE pUesvEdčit, ţe tenkrát pUed čtyUiceti lety chápali bohosluţby 
nesprávnE? 

J.: Chápali je v jiném prostUedí. Agenda ČCE, která tehdy vznikala, mEla 
úctyhodnE promyšlenou základní koncepci. PUed nEkolika lety synod ČCE uloţil 
vedení církve, aby podniklo kroky k započetí pUípravných prací na nové 
agendE. Synodní rada tím povEUila novE ustavený liturgický odbor, a ten 
nejprve rozhodl, ţe bude velmi uţitečné, kdyţ na onu základní koncepci 
„staré“ agendy naváţe. 

K.: Máme pUece vzdElané kazatele. Proč si kaţdý prostE nesestaví svoje 
bohosluţebné texty a pravidla?  

J.: Bohosluţba není záleţitost odborníka, který má nastudováno, „jak je to 
správnE“, a ostatním (neodborník]m) to jednoduše naUídí. Sluţby Boţí slaví 
nikoli faráU (či snad dokonce „knEz“), nýbrţ společenství. (Pravda, všichni 
v nEm jsou knEţí, nebo[ dle Písma vyznáváme všeobecné knEţství všech, kdo 
vEUí v Krista.) Bohosluţebné společenství je však vţdy rozsáhlejší, neţ je 
okruh lidí, kteUí se zrovna v tu chvíli sešli v kostele. Nevyhneme se pUitom 
paradoxu: I v té nejmenší modlitebnE, nebo tUeba u l]ţka nemocného 
človEka, je Kristus pUítomen v dEji slova a svátostí, a proto lidé takto 
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shromáţdEní jsou bezpochyby církev Jeţíše Krista. Ale právE to je zavazuje, 
aby pUi utváUení své bohosluţby mEli na pamEti, ţe ji slaví v jednotE se všemi, 
kdo Pána Jeţíše vyznávají a usilují mu naslouchat, vedeni Duchem svatým.  

K.: Takţe chceš, aby se uţívaly jenom texty a pravidla, které budou 
otištEny v té pUipravované agendE? 

J.: Kde je Duch PánE, tam je svoboda. Bohosluţebná pUíručka má poradit a 
nabídnout pomoc; nepatUí se, aby chtEla nEkoho vodit jako konE na opratích. 
Agenda uţitečná pro církev a pro kaţdý sbor nejen musí respektovat svobodu 
kazatel] (a všech, kdo pUipravují sluţby Boţí) k vlastní tvorbE, ale mEla by si 
stanovit za cíl, aby ke svobodné tvorbE povzbudila. Má však zároveO dobrou 
úrovní své nabídky povzbudit i k svobodnému pUevzetí „hotových“ text] a 
útvar]. 

K.: Tak aspoO uve@ nEjaký pUíklad. 
J.: V našich sborech panuje uspokojení nad tím, ţe kazatelé vEtšinou svá 

kázání vytváUejí sami. Kaţdé kázání je originál, a to mnohdy originál velmi 
zdaUilý. Není však správné toto pravidlo beze zmEny pUenést i na další 
bohosluţebné texty a úkony. Právem by protestovali ve sboru, kde by se 
slavila večeUe PánE pokaţdé úplnE jinak, protoţe by v tom kazatel pokaţdé byl 
zcela originální. Nebylo by myslím š[astné sloţit pro kaţdé sluţby Boţí úplnE 
nové, nikdy neslýchané písnE. Kdo by odmítal, aby se pUi sluţbách Boţích 
vyslovila modlitba, kterou uţ nEkdy dUíve pronesl nEkdo jiný, musel by nejdUív 
a nejhlasitEji odmítnout modlitbu Otče náš. V bohosluţbE nejsme a nebudeme 
první ani jediní, zato jsme a budeme ve společenství s mnohými. 

K.: Tak a te@ mi podEkuj za rozhovor. 
J.: Vlez mi na záda. ChtEl jsem nEco zajímavého napsat pro milého 

čtenáUe a pozornou čtenáUku, a tys mE jako obvykle po celou dobu zdrţoval. 
PromiOte, milý čtenáUi a pozorná čtenáUko. A dEkuju za pozornost. 

Jaroslav Vítek 

 

 

BUDE 

Nešpory v Červeném kostele 

Listopadové hudební nešpory se konají v nedEli 1. listopadu 200ř v 1ř:30. 
Účinkuje pUi nich BrnEnský ekumenický sboreček a instrumentální soubor - 

Uídí Luboš Raus. Program: Speciálník královehradecký, Benešovský kancionál, 
M. Gomolka, J. Pachelbel, J. S. Bach, G. F. Händel, F. X. Brixi. Biblické 
zamyšlení: Mgr. ŠtEpán Hájek. Projekt se koná za finanční podpory 
statutárního mEsta Brna. Dobrovolné vstupné bude vEnováno občanskému 
sdruţení NadEje v BrnE. PoUádají a zvou sbory Českobratrské církve 
evangelické Brno I a Brno-Husovice. 
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Kavárnička 

  4.11. Bratr Jan Franc] nás zve do ciziny promítnutím pEkných snímk] 

11.11. Hudební odpoledne nám zajistí studující konzervatoUe 

18.11. Michal Doleţel nám poví o historii Staré radnice v BrnE 

25.11. VyprávEní bratra faráUe Jana Pokorného 

 

Rodinná nedEle v BrnE I 

Na Ř. listopadu chystáme rodinnou nedEli, kdy budou našimi hosty manţelé 
Pavel a Dana Hanesovi. Oba pUednášejí na katedUe evangelikální teologie a 
misie, která je součástí Pedagogické fakulty University Mateje Bela v Banské 
Bystrici. ThDr Pavel Hanes nám poslouţí kázáním v Červeném kostele, pak 
bude společný obEd na faUe a odpoledne bude mít doc. Dana Hanesová 
pUednášku a rozhovor na téma: Jak učíme dEti o Bohu (Metody učení a vedení 
dEtí k Bohu v dnešní dobE). Na společný obEd se prosím pUihlaste v kanceláUi.  

 

CESTUJEME 

Mojţíšova hora 

M]j celoţivotní sen shlédnout 
poklady starého Egypta pUímo na 
místE se mi uskutečnil jen díky tomu, 

ţe Sinajský poloostrov s Mojţíšovou 
horou jsou součástí Egypta. Výstup 
na tuto horu byl zase pUáním 
manţela a tak jsme naši cestu do 
Egypta absolvovali s cestovní 
kanceláUí, která zaručovala obojí. 

Mojţíšovu horu jsme mEli zdolat 
aţ desátý den pobytu, kdy jsme jiţ 
mEli témEU všechny turistické 
lah]dky za sebou. O to více jsme se 
tEšili, jak si toto vyvrcholení našeho 
zájezdu uţijeme. Netušíce, ţe 
tUíhodinový výstup bude probíhat 
individuálnE a v noci, abychom kolem 
šesté ráno vidEli východ slunce, 
vyrazili jsme potmE o p]l tUetí na 
cestu. 

Ta vedla nahoru po vrstevnicích, 
po určitých úsecích byla pUepaţena jedním nebo dvEma schody, místy zbyla 
ze tUí metr] jen p]l metru úzká pEšina mezi skalami. MEli jsme jedinou šanci, 
a to pUidat se k nEkomu, kdo mEl dost silné svítidlo, abychom se pUiţivili. 
Problém byl ovšem v tom, ţe jsme museli jít tempem toho se svEtlem. Šlo to, 
pokud nás nerozdElili velbloudi, ti se vţdy odnEkud vynoUili, vEtšinou po dvou. 
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Vodiči je usilovnE nabízeli vychvalováním snad ve všech  jazycích. Jeden z 
vodič] nás takto pronásledoval, jeho velbloudi nám ve tmE funEli za krk celý 
jeden úsek cesty, čímţ se z našeho výstupu stával horor. Kdyţ jsme ztratili 
svEtlonoše, museli jsme počkat, aţ kolem nás projde nEkdo, ke komu se 
pUidáme. Výstup nás strašnE vysiloval, tempo ch]ze bylo dost rychlé, nucené 
pUestávky pUicházely tehdy, kdy jsme je nepotUebovali. Naopak jsme se báli 
udElat si pauzu sami, abychom nepUišli o svEtlo. Často jsme zakopávali o 
tEţko pUedvídatelné vyčnívající kameny. S vypEtím sil jsme dorazili ke 
schod]m, po odpočinku u osvEţovny pUed posledním úsekem se sedmi sty 
schody jsme to asi po padesáti schodech vzdali. 

Našli jsme si mezi skalisky plácek, odkud bylo pEknE vidEt jednak na 
vrcholek hory, jednak na místo, odkud vyjde slunce. Podívaná, která se nám 
záhy naskytla, stála za pUedchozí útrapy. Ze skal vycházející dosud neviditelné 
slunce postupnE nasvEtlovalo skalní štíty, které se v kontrastu s okolním 
tmavým skalním masivem samy rozzáUily r]znými barvami. Snad se tento 
výjev dá pUirovnat k večernímu rozţíhání petrolejových lamp, kdy po 
zaţehnutí té poslední zmizí tma. 

PUešli jsme kousek dál, tam sedElo bez hnutí jako sfingy nEkolik ţen. Jak 
se slunce začalo objevovat, d]stojnE povstaly. Byly to NEmky, které si 
z východu slunce udElaly jakýsi kultovní obUad. My jsme se soustUedili na 
vrcholek hory, odkud se proudy poutník] jevily jako mravenci, lezoucí po 
schodech dol]. Nechali jsme nEkolik lidí, aby nás pUedešli, abychom podle nich 
šli správnE. Pro jistotu jsme se ještE na cestu zeptali velbloudáUe, který nám 
pUedtím usilovnE nabízel svezení. Ten nám s jemnou ironií potvrdil smEr cesty 
a my jsme začali sestupovat trasou v pr]rvE ve skále s 3 000 schody 
v podobE napUíč osazených balvan] r]zných výšek. Neţ nám došlo, ţe se 
vracíme starou strmou stezkou ke klášteru svaté KateUiny, uţ jsme nenašli 
sílu vydrápat se zpEt na sch]dnEjší cestu. 

Je zvláštní, jak se v určité situaci stane z človEka stroj, který prostE šlape. 
Dorazili jsme dol] totálnE propoceni na pokraji sil a pUíšernE nás bolela 
kolena. Sesunuli jsme se na ţidle v hospodE u kláštera, časem jsme do sebe 
nalili kávu a nasoukali dvE buchty. Únava na nás zapracovala, následný 
výklad pr]vodkynE, týkající se kláštera, jsme si vyslechli jakoby z dálky. Tak 
mnE v mrákotách napadlo, jestli se Mojţíš sestupem s hory, kdyţ vlekl dol] 
Desatero, také tak vyčerpal jako my, jak ho asi museli Ţidé naštvat, kdyţ je 
našel kUepčit kolem zlatého telete.    

Alena Nováková 

 

ZE SBORU BRNO – HUSOVICE 

Husovice s novou fasádou 

 „Nebudete mi to vEUit, chodím sem pUeci jiţ tolik let, ale dneska jsem vchod 

do naší modlitebny pUešla! Teprve u soused] si Uíkám, ţe jsem jiţ nEjak 
daleko, a tak se otočím a jdu zpEt“ S tEmito slovy, nebo alespoO hodnE 
podobnými, pUišla na první biblickou hodinu po prázdninách jedna sestra. 
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M]ţe se to zdát trochu jako nadsázka, ale i z vlastní zkušenosti vím, jak si 
snadno zvykáme na rozbité chodníky nebo otlučenou omítku kolem sebe. 
A tak i pro lidi chodící pravidelnE kolem našeho sborového domu se pomalu 
stávalo naše zašlé pr]čelí s opadávajícími kusy Uímsy trochu smutnou 

samozUejmostí. 
Staršovstvo sboru si toho bylo vEdomo. Opravu fasády jsme plánovali 

hned, jak se trochu finančnE vzpamatujeme po rozsáhlých úpravách 
modlitebny a stavbE srubu na zahradE. KonečnE v letošním roce jsme se jiţ v 
plné síle mohli s chutí pustit do realizace opravy. PrávE vzhledem ke 
zmiOované naléhavosti kv]li moţnému ohroţení lidí na chodníku jsme ani moc 
déle čekat nemohli. O návrhy 
Uešení jsme poţádali výtvarníka 
Milivoje Husáka, který nám jiţ 
navrhl vzhled interiéru modlitebny. 
Takţe staršovstvu pUipadl jen úkol 
vybrat jeden z pUedloţených čtyU 
návrh] nového vzhledu fasády a 
rozhodnout, komu zadat vlastní 
realizaci. PUi výbEru firmy byly 
samozUejmE hlavními kritérii cena, 
termín a reference firmy. Museli 
jsme vycházet z rozpočtované 
částky a ještE doufat, ţe nám 
pom]ţe dar od Jeronýmovy 
jednoty. ČasovE jsme chtEli vše 
stihnout v létE, kdy je ve sboru 
menší provoz. Z toho d]vodu jsme 
ani nemohli se zahájením prací 
čekat na výsledek jednání 
seniorátní sch]ze JJ, kde o 
pUidElování dar] bylo rozhodováno. 
NaštEstí byl pro nás výsledek 
pozitivní. 
NEkolik milník] z pr]bEhu stavebních prací:  

5. června 200ř podpis smlouvy s firmou Markus – stavební práce, s.r.o. 
11. června zahájení prací 
14. června pUiklepnutí 70 tisíc od JJ 
11. srpna ukončení prací 
1. záUí uhrazení poslední částky z celkové sumy 252 ř2ř,- Kč. 
Výsledek je jiţ dnes patrný. PUi pohledu z ulice náš sborový d]m získal 

pEkný kabát, d]stojný sboru evangelické církve. Grafické prvky na fasádE 
včetnE desky s názvem sboru a jiţ „historickým“ kalichem nad pr]jezdem 
vlastnoručnE vyzdobil autor návrhu Milivoj Husák, kterému patUí zaslouţený 
dík našeho sboru. Další podEkování patUí samozUejmE všem, kteUí se akce 
účastnili osobnE, i tEm, kteUí pUispEli finančnE. Popisovat provedení fasády 
není účelem tohoto článku. Zveme všechny zájemce o prohlídku do Husovic 
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osobnE. A to nejlépe v nedEli dopoledne, a[ si m]ţete prohlédnout i interiér 
modlitebny pUi bohosluţbách, které začínají v ř:00. 

Vladimír Zikmund 

 

Oprava: Autorem článku ze sboru Brno-Husovice v Setkávání č. Ř byla Dita 
StaOková, nikoli ŠtEpán Hájek. Za chybu se redakční rada omlouvá. 
 

ZE SBORU BRNO - ŽIDENICE 

Jak pomáhá Diakonie ČCE cizinc]m 

Jak pomáhá Diakonie ČCE cizinc]m jsme se mohli dozvEdEt od paní Aleny 
Fendrychové, která byla pUednášejícím hostem našeho sborového setkání 1Ř. 
záUí. DozvEdEli jsme se, ţe v České republice ţije asi 440 000 cizinc], z nichţ 
nejpočetnEjší skupinu tvoUí asi 133 000 Ukrajinc], 70 000 Slovák], 60 000 
Vietnamc], dále Poláci, Rusové a jiní. 

Od roku 1990 bylo udEleno asi 3 400 azyl], mnozí, kterým byl azyl udElen, 
dostali pozdEji i státní občanství. AktuálnE má u nás azyl asi 2 100 cizinc], 
coţ je mnohem ménE neţ v ostatních zemích Evropy. KromE cizinc], kteUí 
jsou UádnE evidováni, je u nás odhadem asi 15 000 cizinc] ze zemí mimo EU, 
bez platných doklad]. Ti jsou po kontrolách vykazováni do domovských zemí 
nebo se dostávají do tzv. detenčních tábor], Uízených MVČR, coţ je vlastnE 
forma volnEjšího druhu vEzení. Paní Fendrychová nás blíţe seznámila s jedním 
takovým zaUízením v BElé pod BezdEzem, kam pravidelnE dojíţdí a nabízí 
ţenám moţnost zájmové činnosti – dílnu šití. V té souvislosti zmínila, ţe 
Diakonie v Praze pUijímá darované látky, z nichţ by si ţeny mohly pro 
sebe nebo své dEti nEco ušít. 
Diakonie v Praze zprostUedkovává celkem tUi oblasti činností: 
a) detenční sluţbu (podpora cizinc] provozováním nEjaké zájmové činnosti) 
b) spoluúčast na projektu „bu@ sousedem“   
c) zprostUedkování tzv. kmotrovství 

Činnost B se týká patronátu nad zahraničními rodinami, které mají 
povolení k pobytu a zabydlují se v naší společnosti. V roce 2008 se takto 

sedm evangelických sbor] ujalo dvanácti rodin. V současné dobE faráU 
v Boskovicích pUislíbil sborovou pomoc rodinE z Barmy, která získala místo 
k bydlení v Černé hoUe. (V BarmE propukl hladomor v d]sledku toho, ţe 
jednou za 50 let rozkvetou bambusy, coţ se stalo v nedávné minulosti. Sladká 
š[áva z kvEt] nasytí krysy tak, ţe se rozmnoţí do počtu, který zcela zlikviduje 
úrodu na polích na nEkolik let.) 

Činnost C, tzv. kmotrovství, se týká sponzorování doporučených dEtí 
v oblasti nEjaké zájmové činnosti, kterou by jim vlastní rodina nemohla 
dopUát. 

Pronesené informace o existenčních útrapách lidí, kteUí jsou nuceni opustit 
vlastní zemi a za dramatických okolností pUicestují, aniţ by mEli dopUedu nEco 
zajištEné, nás zasáhly natolik, ţe jsme se pustili do ţivé diskuse. VEtšinu 
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pUítomných i mE osobnE pUepadl aţ depresivní pocit neUešitelnosti situace. 
ZaznEl i logický názor, ţe je tUeba Uešit situaci na svEtových fórech koncepčnE, 

jinak si počínáme jako ti, co chtEjí dlaní zakrýt díry v pukající pUehradE.  
Velmi se mi líbil vEcný postoj pUednášející, která dala jasnE najevo, ţe 

jakákoliv pomoc je lepší neţ hledat d]vody, proč to nemá smysl. Na letáčku 
jsme si mohli napU. pUečíst: Zašlete dárcovskou SMS za 30 Kč ve tvaru 
DMS BAMBUS na tel. 87 777 a tím zajistíte stravu pro jednoho človEka 
na týden. 

Jana Slámová 

 

POZVÁNÍ 

Milé sestry, milí bratUi, dovolte, abychom vás pozvali k účasti pUi slavnostních 
bohosluţbách mimoUádného jednání 32. synodu Českobratrské církve 
evangelické, které se budou konat v sobotu 21. listopadu 200ř od 15,30 hod. 
v Betlémské kapli. 

PUi tEchto bohosluţbách bude podEkováno odstupujícím člen]m synodní 
rady a bude pUijat slib novE zvolené synodní rady. 

Zveme vás proto, ţe víme, jak silnE je činnost synodní rady spojena se 
společenstvím církve. Ţádná odcházející synodní rada se na své funkční 
období neohlíţela pouze s vEdomím úspEch] a ţádná nastupující synodní rada 
svou práci nezačíná s pUílišnou sebed]vErou. Pro kaţdého bylo a je d]leţité 
stát pUedevším uprostUed společenství, v nEmţ i pro nEţ svou práci dElá a s 
nímţ m]ţe sdílet své obavy i svou nadEji. Proto má "výmEna stráţí' významné 
místo právE v bohosluţebném shromáţdEní celé církve. 

Budeme velice rádi, kdyţ svou pUítomností pUi bohosluţbách vyjádUíte 
odstupující i nastupující synodní radE svou blízkost a sounáleţitost a zaplníte 
místa, kterých je pro vás v Betlémské kapli dostatek. 

Pozvání posíláme do všech sbor], i tEch, z nichţ pocházejí končící i novE 
nastupující členové synodní rady. VEUíme, ţe i vy, sestry a bratUi z ostatních 
sbor], najdete čas i chu[ k návštEvE Prahy v sobotu pUed adventem a pUi 
bohosluţbách všichni společnE vyznáme svou nadEji i vdEčnost za dary od 
Pána církve. Vţdy[ na tom stojí práce tEch, kdo úkol správy církve nesli 
dosud, i tEch, kdo jej pUejímají pro další období. 

Všechny vás velmi rádi uvidíme. Vaše pUítomnost bude pro nás znamením, 
ţe sluţba nebyla marná a ţe ji chcete podporovat. VEUíme, ţe pro vás bude 
radostí i setkání s pUáteli, známými i s hosty ze zahraničních církví. I pro nE 
budou společné bohosluţby svEdectvím o ţivotE církve. Po slavnostních 
bohosluţbách Vás zveme k rozhovor]m pUi občerstvení. 

S pozdravem a s nadEjí na setkání: Lia Valková, Mahulena Čejková, Joel 
Ruml, Pavel StolaU, Eva Zadraţilová, Pavel Prosek, Pavel Klinecký, Miloš 
Rejchrt, Daniel Ţenatý, Pavel Kašpar  
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LIDÉ ZE SBORU 

Brno I 

 1.11. Tomáš Baxant 85 let 

 2.11. Marie BednáUová 91 let 

 3.11. Vlastimila Kejdušová 86 let 

 4.11. Renata Ţaludová 60 let 

10.11. Otilie Janková 85 let 

11.11. Aneta Almášiová 10 let 

16.11. Kornelie KUehlíková 81 let 

18.11. Miloslav Kuţela 83 let 

21.11. Jarmila CísaUová 60 let 

25.11. Natálie Malingerová 84 let 

26.11. Vít Rybárik 10 let 

29.11. Jan Černý 40 let 

29.11. Josef Matocha 75 let 

30.11. Petr Nykodým 30 let 

 

PokUtEni byli: 
19. 9. 

Olivia Blakey-Fronková, nar. 2005 

Joanna Blakey-Fronková, nar. 200Ř 

Mischa Blakey-Fronková, nar. 2007 

 

Oddání byli: 
10.10. Tomáš VokUínek a Lenka FráOová  
 

Rozloučili jsme se: 
21. 9. RNDr. VEra Zbiejczuková, nar. 1ř46 

3. 10. Ing. Milan BedUich, nar. 1ř32 

6. 10. Zdenka Veselá, nar. 1ř24 

 

Bu@ sláva Bohu, chvály naše a[ zní kaţdé ráno. 
Co k ţivotu je potUebné, to vše nám bylo dáno. 
A[ naše srdce naplní se láskou, radostí 
a píseO chvály zazní Bohu s pravou vdEčností. 

Dodatek EZ, z písnE 604 

 

ZE STARŠOVSTVA 

Brno I 
V úvodu Uíjnové sch]ze jsme vyjádUili spokojenost s pr]bEhem rockových 
bohosluţeb, které po hudební stránce pUipravila mládeţ. S velkým zájmem se 
také setkalo pUedstavení Broučk] v divadle Polárka pro rodiny s dEtmi. Velká 

Brno II 

 3.11. Jana Vláčilová 75 let 

 9.11. Vratislav Mika 79 let 

10.11. JiUina Folwarczná 82 let 

11.11. Vlastimila PetráOová 89 let 

11.11. Blahoslav VáOa 84 let 

11.11. Libuše Pokorná 84 let 

11.11. Miroslav BUenek 79 let 

13.11. Drahomíra Kafková 75 let 

15.11. Miloslav Koutný 85 let 

19.11. Milada Wurmová 87 let 

20.11. Blanka Matyášová 86 let 

21.11. Bohuslava Krystíková 89 let 

26.11. Miloslav Petráček 84 let 

 

Rozloučili jsme se: 
18. 9. Zoltán Urbančok, nar.1ř25 

30. 9. ŠtEpánka Nechybová, nar.1ř12 

8. 10. Libuše  Sedláková, nar.1ř12 
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část sch]ze byla vEnována debatE o plánech na vyuţití areálu na PellicovE, 
kde uvaţujeme o stavbE nové fary. HovoUili jsme o pUípravE rodinné nedEle a 
nové výstavE ve sborovém sále, kterou pUipravuje sestra Eva BElehradová. 
Byla prodlouţena nájemní smlouva se sborem CB Betanie a Starokatolickou 
církví. Bratr kurátor pUipravil výklad k navrhované zmEnE církevního zUízení, 
která zUizuje v ČCE zvláštní odvolací senát. Členové staršovstva si prohlédli 
novE instalovanou mUíţ v Červeném kostele a vyjádUili podEkování bratru 
Pavlu Vtípilovi, který krásnE natUel kování a vnEjší dveUe do sakristie. 
V samostatných komisích byly projednány další úkoly a plány, o nichţ bude 
rozhodnuto pUíštE. 

JiUí Gruber 
 

Brno II 
PUijali jsme zprávu o tom, ţe v záUí a na začátku Uíjna se zástupci sboru setkali 
pUi společných činnostech s pUáteli z partnerského sboru ve Vídni – na závEr 
byl 2. Uíjnovou nedEli v mEstském evangelickém kostele ve vídeOské 
Dorotheergasse hostem bratr faráU OndUej KoláU. – V pUehledu pUipravovaných 
shromáţdEní pUišla ke slovu vzájemná pozvání sbor] Brno I a Brno II v období 
vánočních svátk], obzvláš[ na dny 26. a 27.12. – Blahoslav]v d]m v BrnE si 
naléhavE ţádá obnovu své tváUe pUi pohledu z Lidické ulice – očekáváme, ţe 
se jí dočká uţ na samém začátku jara v pUíštím roce. – Nezávisle na tom bude 
mít pUibliţnE v tutéţ dobu celý sbor moţnost moudUe rozhodnout, které tváUe 
chce vidEt ve svém staršovstvu. NynEjšímu staršovstvu totiţ po necelém 
p]lroce skončí funkční období a pUed sborovým shromáţdEním bude povinnost 
volby staršovstva nového. – Sbor brzy odvede poslední splátku p]jčky 
z Jubilejního tolerančního daru – pUed nEkolika lety jsme tak získali pomoc 
z celocírkevních prostUedk] pUi nákladné opravE stUechy kostela. Plánovaná 
oprava uliční fasády Blahoslavova domu si však vyţádá, abychom o podobnou 
pomoc ţádali znovu. 

Jaroslav Vítek 

 

Brno - Ţidenice 
Staršovstvo se na své Uíjnové sch]zi kromE obvyklé agendy zabývalo 
pUípravou sborových večer], pUi nichţ 17. 10. jako hosta pUivítáme Z. Susu 
(tématem bude bioetika) a 27. 11. P. Kosatíka (hovoUit bude o PUemyslu 
Pittrovi). – Schválen byl návrh kandidát] pro doplOovací volbu seniorátního 
výboru, o kterých jsme jednali uţ na minulé sch]zi staršovstva. Projednána a 
schválena byla také zmEna církevního zUízení týkající se reformy 
disciplinárních Uízení a odvolacího systému v ČCE. Staršovstvo rovnEţ 
pUipravovalo volební sborové shromáţdEní, pUi nEmţ probEhne volba druhého 
faráUe sboru (8. 11.). – V kuchyOce v suterénu modlitebny byl zUízen dEtský 
koutek pro rodiče s nejmenšími dEtmi. Zvukový pUenos z kostela je zásluhou 
L. PUikryla technicky zajištEn a je tedy moţné ho vyuţít i bEhem nedElních 
bohosluţeb. Staršovstvo vyslovilo dík všem, kdo se o vybudování dEtského 
koutku zaslouţili.  

L. Švanda 


